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Obravnave deželnih zborov. 
Deželni zbor Kranjski. 

5. s e j a 21. d n e j u n i j a. *) 
Vladna predloga z nacrtom postave v povzdigo r i b 

s t v a se izroči gospodarskemu odseku. — Vitez Ve-
s t e n e c k poroča v imenu gospodarskega odseka o via« 
dinem načrtu postave zastran plačevanja stroškov za 
obravnave vsled prepozno vloženih napovedi zemljiških 
pravic, katere so po službeni dolžnosti odkupu ali urav
navi podvržene po §. 9. ce3. patenta 5. julija 1853. 1 
Ker načrt v tem obziru, k d a j ima postava stopiti i 
veljavo, ni bil prav jasen, nasvetoval je dr. P o k l u k a i 
zadevno premembo, katero je tudi gosp. c. kr. deželni 
predsednik priporočal. Potem se je postava po nasve-
tovani premembi dr. Poklukarja sprejela. — Vitez Ve-
s t e n e c k v imenu gospodarskega odseka poroča o §. 
3. poročila o deželno odbornem delovanji zastran zem-
ljiško-odveznih obravnav, in nasvetuje, to poročilo vzeti 
na znanje, kar obvelja. Pri tej priliki izreka poslanec 
R o b i č željo, da bi se te obravnave kmalu dognale ter 
priporoča, naj bi se kakor na Goriškem, tako tudi na 
Kranjskem oglasila glede g o z d n i h in p a š n i h pravic 
obravnavala ob enem. Gospod c. kr. d e ž e l n i pred
s e d n i k omeni, da mu ni znano, kako se je v tem ob
ziru na Kranjskem postopalo, ker je še le malo Časa 
tukaj , a pritiskal bode na t o , da se bodo obravnave 
k m a l u končale (dobro-klici na levi), v to svrho bode 
vsak mesec zahteval poročila o tem , kar se je storilo, 
ter izreka upanje, da mu bode v prihodnjem zborovanji 
mogoče, natančno poročilo predložiti (dobro-klici na levi). 
— Deželno-odborno poročilo z načrtom postave, kako 

*) Po nepovoljni naključni je bilo vse to poročilo v zad
njem našem listu na strani 200. i z p u š č e n o , zato pa na
pačno v sejo 4. privzeto to, kar je poslanec vitez Griit-
m a n s t h a l govoril in so govorili drugi poslanci o sadje- in 
v i n o r e j s k i šo l i na S l a p u itd. Naj Častiti bralci blago
voljno na znanje vzamejo to pomoto in današnje poročilo o 
5. sej i z unim koncem napačno napisane 4. seje poravnajo. 

Vred. 
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deželni v i n o - in s a d j e r e j s k i š o l i na S l a p u in na-
svetuje sledeče: 

1. Slavnemu deželnemu odboru se naroča, da naj 
skrbi za r e d n a popotna predavanja o vinoreji po Do
lenjskem , ter v ta namen po c. kr. kmetijski družbi 
skuša pridobiti primerno vladino podporo. Vodstvu vi-
norejske šole na Slapu pa naj se naroči, šolsko leto 
tako vravnati, da bode g. Rihardu Dolencu med počit
nicami mogoče taka popotna predavanja po Dolenjskem 
imeti. Posebno pa naj deželni odbor prevdarja, bi li 
ne bilo primerno in koristno, na Slapenski šoli nastaviti 
še enega adjunkta, ki bi z vodjo opravljal popotna pre
davanja, ter naj skuša zvedeti, koliko stalne podpore bi 
se bilo v ta namen od si. ministerstva za poljedelstvo 
nadejati. 

2. Deželnemu odboru se naroča v porazumljenji 
s c. k. kmetijsko družbo poskrbeti izdajo praktične, po 
domače spisane knjige o vinoreji s podobami. Finanč
nemu ooseku pa se naroči, da v proračun deželnega za
klada uže za 1.1881. za ta^namen postavi primerno svoto. 

3. Deželnemu odboru se naroča, ministerstvo po
ljedelstva prositi, da bi vladino podporo za sadje- in 
vinorejsko šolo na Slapu zopet pomnožilo na 2000 gld, 
na leto. 

4. Deželnemu odboru se dovoljuje, da se pri raz
pisovanji in oddajanji ustanov na deželni sadje- in vi-
norejski šoli na Slapu ne gleda tako strogo na dokaze 
revščine. 

5. Poročilo deželnega odbora o napredovanji sadje-
in vinorejske šole na Slapu in o drugih zadevah te šole 
se blagovoljno na znanje jemlje. 

Deželni zbor goriški. 
P e t a (5.) s e j a , 23. junija t. 1. popoldne ob 4. uri. 

Nazoči vsi poslanci, samo bar. De Pretiš ne. — Glavar 
naznani, da lani sprejeti s t a v b e n i r e d za Gorico n i 
d o s e g e l cea . p o t r d i t v e ; — razne p e t i c i j e se iz
ročajo dotičnim odsekom. — Glavar omeni 2 5 1 e t n i c o 
prevzv. g. k n . - n a d š k o f a A n d r e j a G o l l m a y r - j a 
— uda deželnega zbora -- slavi njihovo delavnost in 
vabi zbor, naj bi njega (glavarja) in podglavarja poob
lastil, da pojdeta se jubilantu poklonit. (Zbor vstavši pri
trdi.) D n e v n i r e d . Važniše reči so t e l e : Načrt po
stave zastran š o l s k e d a v š č i n e od z a p u š č i n , ki ga 
je deželni odbor po vladini želji prenaredil , izroči se 
pravnemu odseku. — Za c e s t o med M e r n i k o m in 
G o l i m B r d o m (na ital. meji) je dovoljenih 2348 gld. 
p o d p o r e . — Glavarstvu tominskemu je bil deželni 
odbor nakazal 2000 gold, za p o s u š i t e v m o č v i r j a 
k o b a r i d s k e g a . Ker se pa za ta znesek uže 2 leti 
ni nihče oglasil, obveljal je nasvet, da se dovolitev po
novi. — Prošnja društva „Sloga", da naj se neke do 
l o č b e v d e ž e l n i h p o s t a v a h z a s t r a n l j u d s k i h 
š o l p r e n a r e d e , izročena j e deželnemu odboru, da 
stvar pretehta in v prihodnji sesiji svoje nasvete poda. 
— P r e u d a r k a štipendijskega zaloga pro 1880. in 1881. 
se potrdita. — P e t i c i j s k i o d s e k po raznih svojih 
poročevavcih na3vetuje med drugim podpore raznim di
jakom viših šol in še druge lokalne reči. — P l a s t i č n i 
z e m l j e v i d g o r i š k e g r o f i j e učitelja Jos. Picha — 
ki je na parižki razstavi dobil zlato medaljo, prevzame 
dežela za 800 gold, in da narediti več iztisov za ljud
ske šole. — Mnoge prošnje niso uslišane. — Mnogih 
zalogov r a č u n s k i s k l e p i so potrjeni. 

Š e s t a (6.) s e j a , 30. junija t, 1. popoldne. — 
Manjka poslancev Gorjupa, Pretisa in Ritterja. — Ne
katere p e t i c i j e se izroče peticijskemu odseku. — Posl. 
D e l T o r r e poda t a l e predlog: „Deželni odbor naj se 
prizadeva, da od vlade doseže, da se vsled preuravnave 

novčne dolgove izterjevati od občin in skladnih združeb, 
se izroči gospodarskemu odseku. — Posl. grof T h u r n 
poroča o §. 2. poročila o deželno-odbornem delovanji 
glede davčnih stvari in v imenu zadevnega odseka na-
8vetuje v imenu: 1) Deželni zbor kranjski obžaluje, da 
je c. kr. deželno finančno vodstvo deželnega odbora 
prošnjo za pojasnila o davkovskih e k s e k u t o r j i h od
bilo, ker to je kratenje v §. 19, 1.) lit. a) deželne po
stave deželnemu zastopu zagotovljene pravice; zavolj 
tega dobiva deželni odbor n&log, naj navedeno prošnjo 
v imenu zborovem ponavlja in potem v prihodnjem zbo
rovanji poroča. 2) Deželni odbor naj pri vladi dela na 
to, da se pri davčnih izvržbah oziralo bode na posest
nike majhnih zemljišč in hiš ter gledč malih zaostankov 
tudi na veče davkoplačevalce in sicer tako, da se v 
slučajih, ko skupna davčna d o l ž n o s t s priklado vred 
na leto ne presega 5 gold., ali če davčni z a o s t a n e k 
ne presega 2 gold., zaračunjevati sme le po 10 kraje, 
enekratne opomine (Mahngebiihr). Poslanec P f e i f e r 
živo priporoča odsekova predloga, dokazaje po številkah, 
kako ogromni so stroški vsled izterjevatev po davkov
skih eksekutorjih; če se davki redno ne plačujejo, je 
temu le uboštvo na Kranjskem krivo. Pri glasovanji 
obveljata odsekova nasveta. — Poslanec grof T h u r n 
poroča glede o b r o k o v za poplačevaoje davkov. Vlada 
je namreč zboru poslala n a č r t državne postave, katere 
bistveni del se glasi tako-le: „Zemljiški, hišno-razredni 
in pa hišno najemšini davek ima se razdeliti za celo leto 
v 4 enake dele, ki se imajo uplačevati 15. februarija, 
15. maja, 15. avgusta in 15. novembra vsacega leta. Ako 
fie kdo ne drži teh v tej postavi določenih obrokov, 
veljd znesek, ki bi ga imel plačati v določenem obroku 
od drugega dne naprej po onem dnevi, ki je bil za 
uplačevanje odločen, kot zaostanek, in se ima iztir-
jati s silo in z odpadlimi zamudnimi obresti, ki se imajo 
zaračunati po postavi dne 9 marca 1870. L, kakor se 
sploh iztirjuje neposrednji davek." Vlada želi zvedeti 
mnenje deželnega zbora. Grof T h u r n v imenu dotič-
nega odseka nasvetuje: 1. del §. 1. naj se glasi: „Zem
l j i šk i in h i š n o r a z r e d n i davek naj se v t r e h ena
kih o b r o k i h , to je, 15. februarija, 15. avgusta in 15. 
novembra plačuje; h i š n o n a j e m š i n i davek naj se pa 
plačuje v š t i r i h enacih obrokih: 15. februarija, 15. 
avgusta in 15. novembra. Drugi odstavek državnega 
načrta naj ostane nespremenjen. — Poslanec D e t e l j a 
dokazuje v daljšem govoru, kako neugodni so ti obroki 
z ozirom na razmere na Kranjskem ter nasvetuje: §. 
1 naj se glasi: z e m l j i š k i in h i š n o r a z r e d n i davek 
naj se vplačuje v t r e h enacih obrokih 1. marca, 1. 
septembra in 1. decembra. D r u g i odstavek vladnega 
načrta pa naj se glasi: Ako se kdo ne drži teh v tej 
postavi določenih obrokov, naj se iztirja zaostanek z 
obresti, ki se imajo zaračunavati po postavi od 9. marca 
1870. leta po preteku 4 tednov od zadnjega obroka. — 
Poslanec N a v r a t i l se poteza še posebno za vi n o r e j -
ske kraje ter nasvetuje dostavek: ,,Za vinorejske kraje 
naj bi veljala samo d v a obroka: 1. marca in 1. de
cembra." — Zares prečudna logika napotila je barona 
A p f a l t r e r n a do nasveta, naj se obravnava o tem 
predmetu o d l o ž i ter vlada popraša, k a t e r i obroki: ali 
odsekovi, ali poslanca Detelje oziroma Navratila, so jej 
všečni. Takoj ga poslanec dr. P o k l u k a r zavrne, rekši, 
da ne sklepamo p o s t a v e , temveč izrekamo le m n e n j e 
in že l je , da zahtevamo to, kar je primerno razmeram 
naše dežele. — Poslanec D e ž m a n spodbija D e t e l j in 
nasvet, češ, da ne gre predaleč segati glede obrokov. — 
Pri glasovanji se je A p f a l t r e r n o v predlog zavrgel, 
obveljal pa je predlog D e t e l j e in N a v r a t i l a z ve
liko večino glasov. — Poslanec K l u n poroča v imenu 
odseka za pregledovanje deželno-odbornega delovanja o 
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zemljiških davkov t i d a v k i ne l e ne z v i š a j o , am
pak da se p r i m e r n o z n i ž a j o . Del Torre popisuje 
po tem gospodarske reve v Lahih, posl. Faganel pa 
dotične težave pri Slovencih. Nasvet se je obravnaval 
konec seje kot nujen in je enoglasno s p r e j e t . — Vla
din zastopnik g. dvorni svet. baron R e c h b a c h bere 
dolgo razpravo zastran p o b i r a n j a d a v k o v , s katero 
je odgovoril tudi resoluciji zborovi od 4. oktobra 1878. 
leta. Na to je vladni komisar odgovoril zanikavno na 
interpelacijo poslanca F a g a n e l a in tovarišev zadeva-
jočo c e n e les i i in d r v i in način, po katerem se ku
puje les v e r a r s k e m g o z d u t r n o v s k e m . (Interpe
lacija je bila podana 1. 1878.) — D n e v n i r e d : Načrt 
zastran š o l s k . d a v k a od z a p u š č i n bistveno po vla
dini želji potrjen. — O prošnji „ S l o g i n i " zastran p r e -
n a r e d b e s r e d n j i h šo l na n a r o d n i p o d l a g i (po
ročevalec pravn. odseka dr. D e p e r i s ) je bila zanimiva 
razprava. Odsekov nasvet je tak-le: „Deželni odbor naj 
pošlje prošnjo visoki vladi, da preskrbi, kakor hitro bo 
mogoče, da se b o s t a u č i l a n a r o d n a j e z i k a v 
s r e d n j i h š o l a h g o r i š k i h t a k o , k a k o r j e nju
n e m u n a m e n u n a j p r i m e r n i š e , toraj ne le k o t 
o b l i g a t n a p r e d m e t a , po v e č u r na t e d e n , t em
v e č da i m a t a b i t i t u d i v s a j za n e k a t e r e p r e d 
m e t e u č n a j e z i k a . Dr. T o n k l i vzame na to be
sedo in v dolgem govoru razlaga in podpira ta le pred
log: „Peticija polit, društva „Sloge" (od 8. junija t. 1.) 
z a h t e v a j o č a v p e l j a n j e n a r o d n i h — k o t u č n i h 
j e z i k o v v obe s r e d n j i š o l i (gimnazij in realko) v 
G o r i c i b o d i i z r o č e n a dež . o d b o r u , da j o do
b r o p o d p r t o p o š l j e m i n i s t e r s t v u " . Ta nasvet 
je po večini o b v e l j a l . (Kon. prih.) 

Deželni zbor tirolski. 
V seji 24. junija je bil sprejet sledeči predlog: 

„Gledć na žalostni stan tirolskega kmeta se naroča de
želnemu odboru, da pozveduje, kako bi se mogel pro
pad kmetijskega stanu odvrniti, ali po poti postajedal-
stva, da se zabrani neizmerno razkosevanje zemljišč ali 
da se napravijo deželne zastavnice ali pa deželne hra
nilnice in založnice; o tem naj poroča odbor prihod
njemu zboru." 


